
EGYESÜLETI H l R E K 

EGYESÜLETI HÍREK 

BESZÁMOLÓ A H T E SZAKOSZTÁLYAINAK 
VEZETŐIVEL 

AZ EGYESÜLETI MUNKÁRÓL FOLYTATOTT 
BESZÉLGETÉSEKRŐL 

Az egyesület főtitkári értekezlete a szakosztályok vezetői
nek és t i tkárainak részvételével, előre kidolgozott ütemterv 
és szempontok szerint megbeszélés sorozatot folytatott le a 
szakosztályok első félévi műszaki-tudományos tevékenységé
ről, körvonalazta a Szakosztályok előtt álló elvi és általános 
főfeladatokat és azok teljesítésének irányelveit. 

A főtitkári értekezlet megállapította, hogy a szakosztályok 
működésének keretében az egyesület az első félévben 19 elő
adást — ezek között ket tőt külföldi előadóval — 1 nemzetközi 
részvételű nagyrendezvényt — Színes TV Vételtechnika Szim
pózium (11 külföldi és 23 belföldi előadóval) — 1 Siemens 
Szimpóziumot rendezett és részt vett a H I K I 20 éves jubileumi 
Tudományos Ülésszakának rendezésében. Ipargazdasági Szak
osztályunk igen jelentős munkával részt vett az Országos Hír
adástechnikai, Villamos- és Műszeripari Gazdasági Konferen
cia előkészítésében. A konferenciát külső okok miatt ez év 
őszére halasztották. 

Bár a tevékenység intenzitását jelző fenti adatok általában 
kieiégítőek, hiányosságként mutatkozott az, hogy az érintet t 
16 szakosztály közül 5 szakosztály egy előadást sem rendezett 
az első félévben. Ennek az oka elsősorban az, hogy a H T E új 
elhelyezése miatt a szakosztályok — és maga az egyesület 
vezetői is — nagyobb nehézségekkel számoltak az előadóter
mek (helyiségek) biztosításánál, mint ami valójában bekövet
kezett. A jövőben ettől az akadálytól nem kell ugyan tartani, 
de várható, hogy a második félévben valamennyi egyesület 
fokozottabban veszi majd igénybe az előadótermeket, ezért 
célszerű azokat több héttel előre lefoglalni. 

A rendezvényeknek a téma szerint ér intet t gyárakba való 
kihelyezésével vegyes és egymással ellentmondó tapasztalato
kat szereztek a szakosztályok. Ezt a szervezési formát első
sorban gyár tmány vagy technológiai bemutatókkal egybe
kötöt t előadások esetében célszerű alkalmazni. 

A szakosztályok műszaki-tudományos és ipargazdasági te
vékenységét illetően a következő irányvonalak alakultak k i : 

1. Az egyesületnek társadalmi munkával segítséget kell 
nyújtania a KGM részére 

— az elektronikai alkatrészek és 
— a professzionális hírközlő berendezések 

távlati koncepciójának kidolgozásában, melyek előkészítése 
most indult meg. Erre megfelelő alapot biztosít a K G M — 
MTESZ közötti együttműködési szerződés. 

Az egyesületnek ebbe a munkába már most be kell kapcso
lódnia, hogy a társadalmi akt ívák észrevételei — melyeknek 
elsősorban a fő összefüggésekre, a fejlődést gátló akadályokra 
és a problémák megoldására irányuló javaslatokra kell össz
pontosulnia — a kocepciók véglegesítése és a kormányszer
vekhez való előterjesztése előtt hasznosíthatók legyenek. Ezért 
biztosítani kell, hogy az időközi anyagok idejében az egyesü
let rendelkezésére álljanak. Ennek érdekében az egyesület fő
t i tkára felveszi a kapcsolatot a KGM illetékes vezetőivel. 
. A KGM egyetértése és az időközi anyagok rendelkezésre bo
csátása esetén a fő t i tkár— az egyesület Műszaki Tudományos 
Bizottsága bázisán — szűkebb körű (&—8 főnyi) bizottságot 
hoz létre, amely a feladatokat a szakosztályokra lebontja, 
majd a szakosztályoktól bejövő anyagokat egyesületi szinten 
összefoglalja, vita alá bocsátja és illetékesekhez felhasználás 
céljából eljuttatja. Az észrevételezés, a véglegesítés előtt, szük
ség szerint több menetben is történhet . 

Áz egyesület fent vázolt munkája a szakosztályok tevé
kenységének tar talmára kétféleképpen is kihat: 

— a szakosztályok észrevételeikkel segítik a koncepciók k i 
dolgozását, 

— az észrevételezés során feltárt problémák további mű
szaki-tudományos és gazdasági elemzése a szakosztályok 
működésének gazdag tartalmat biztosít. 

2. Külkereskedelmünk szempontjából nagyfontosságú, hogy 
híradástechnikai gyártmányainkról hazai üzemeltető referen
ciával szolgálhasson. Régen vajúdó kérdés az ehhez szükséges 
mintahálózat létesítése. Gélszerű, hogy az érdekelt szakosztá
lyok közötti kooperációval konstruktív elgondolások alakulja
nak k i a szükséges mintahálózatok létesítésére. A kooperáció 
kiterjesztendő a K T E Postai Tagozatára is. 

3. A szakosztályok fontos feladata a gyár tmányok alkalma
zása gazdaságosságának elemzése. I t t elsősorban olyan kérdé
sekre kell gondolni, mint ami a PGM berendezések hazai alkal
mazásával kapcsolatban a közelmúltban felmerült. Nem ke
vésbé fontosak az egyes berendezések gyártásának gazdaságos
sági kérdései. 

A fenti 2. és 3. ponttal kapcsolatos konkrét teendők meg
beszélésére az Egyesület t i tkársága f. évi szeptember hó folva-
mán összehívja a Műszaki Tudományos Bizottságot, az Át
viteltechnikái, a Távbeszélőtechnikai, a Mikrohullámú, az 
Energiaipari Távközlés, a Számítástechnikai, a Rádió és 
Televízió Szakosztály és az Ifjúsági Bizottság vezetőit. A meg
beszélésre meghívják a K T E Postai Tagozatának t i tká rá t is. 

4. Munkabizottságok létrehozása, pl. licencvásárlások és 
azok honosítása műszaki-gazdasági problémáinak megvitatá
sára, állásfoglalás vagy javaslat kidolgozására, szükség szerint 
több szakosztály kooperációjával. 

Az értekezletek megvizsgálták a koordináció és kooperáció 
kérdését. 

1. Szervezési szempontból felmerült az az igény, hogy az 
egyesületi t i tkárság állítsa össze, egyrészt az egyesületi szak
osztályok, másrészt az elektronika területén érdekelt társ
egyesületek (KTE, MEE, MATE, N.ISZT, OPAKFI) elektroni
kával foglalkozó szakosztályai, munkabizottságai vezetőjé
nek, t i tkárának pontos névsorát és adatait — beosztás, cím, 
telefonszám stb. —, amelyek a kapcsolatielvételt megkönnyí
t ik . 

2. A szakosztályok vezetői és t i tkárai ismerkedjenek meg a 
társszakosztályok, valamint az elektronika területén érdekelt 
társegyesületek munkaterveivel, tegyenek közvetlen lépése
ket a koordináció és kooperáció kiszélesítése érdekében, ami 
eddig intuitív jellegű volt. 

A szakosztályi munkatervekkel kapcsolatban vélemény
különbségek merültek fel. Több szakosztályvezető álláspontja 
az volt, hogy a munkatervek csak a tevékenységi területek 
körvonalait adhatják meg, konkrét és a teljesítés későbbi 
megvizsgálására alkalmas terv kidolgozása nem valósítható 
meg. A vélemények egyeztetése u tán az a nézet alakult k i , 
hogy a munkatervek kidolgozása nem mellőzhető és azokban 
törekedni kell a célkitűzések és tématerületek legalább olyan 
meghatározására, amely képet ad a szakosztályok tevékeny
ségénekirányvonalairól, és amely alkalmas mind a szakosztály
közi, mind az egyesületközi kooperáció és koordináció terv
szerűvé tételére. 

A szakosztályok f. évi I I . félévi munkatervüket szeptember 
15-ig, 1974. évi munkatervük első tervezetét október 15-ig ké
szítik el és nyújtják be az Egyesület Titkárságára. 

A főtitkár felkéri a társegyesületeket, hogy a koordináció és 
kooperáció tervszerű kiépítése érdekében párhuzamosan te
gyenek hasonló lépéseket. Gondoskodik az 1974. évi munka
tervek előzetes egyeztetéséről. 

A szakosztályok belső életének élénkítésére keresni kell az 
új módszereket. Célszerű lenne a Rádió és TV Szakosztály 
példájának megfelelően 6—8 tagú törzsgárdát megszervezni 
és ennek rendszeres (havonta tar tandó) összejövetelein foglal
kozni a szakosztály programjával, munkaterveivel stb. 

A Külkereskedelmi Szakosztály részéről felmerült Főmér
nöki Klub szervezésének gondolata, ami alkalmat adna az 
iparági főmérnökök (műszaki igazgatók) és az érdekelt külke
reskedelmi vállalatok vezetőinek rendszeres, kötetlen össze
jöveteleire. 

A főtitkárhelyettes beszámolt a szakosztályok vezetőinek az 
Ifjúsági Bizottság megalakulásáról és rendelkezésükre bocsá
totta a bizottság működéséről szóló, a V B által elfogadott do
kumentumot. Felkérte a szakosztályok vezetőit, hogy az át
adott iratban foglaltak szellemében vonják be szakosztályuk 
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munkájában a fiatal szakembereket és bízzák meg őket konk
rét feladatokkal a szervező munkában is. Az ifjú szakembere
ket be kell vonni a KGM koncepciókkal kapcsolatos egyesületi 
munkába is. 

A főtitkári értekezleteken, fentieken felül számos más ja
vaslat is felmerült, amelyek elsősorban a kölcsönös tájékozta
tást , a szakosztályi és általában az egyesületi élet élénkítését 
és propagálását célozzák. Ezek közül kiemeljük a következő
ket: 

— A szakosztályok a HÍRADÁSTECHNIKÁ-ban rendsze
resen számoljanak be elhangzott előadásaikról kiemelve azok 
főbb téziseit és következtetéseit. Félévenként tegyék közzé a 
következő félévi programjukat, munkatervüket és kérjék azok
hoz az olvasók észrevételeit és javaslatait. 

— Az egyesület havi programfüzeteiben, az érdeklődés fel
keltésére, közölni kell az előadások rövid tartalmi kivonatát is. 

— A szakosztályok vezetői és t i tkárai minden egyesületi 

meghívót kapjanak meg. Kapják meg rendszeresen az MTESZ 
rendezvénynaptárát is. 

— Célszerű, hogy a szakosztályok vezetői személyes kap
csolatokat teremtsenek egymás között. Előfordul, hogy sze
mélyesen nem is ismerik egymást. Ezért az egyesület t i tkár
sága a szakosztályvezetők és a t i tkárok részére tapasztalat
csere összejövetelt fog rendezni, amelyen kötetlen formában 
megbeszélhetik szakosztályuk tevékenységének vezetése során 
szerzett tapasztalataikat. Ezeket az összejöveteleket — ha 
beválnak — rendszeresen meg lehetne rendezni. 

Fentiekben összefoglaltuk a szakosztályok vezetőségével 
folytatott csoportos beszélgetések főbb megállapításait. Eze
ket azzal a reménnyel tesszük közzé, hogy jól felhasználhatóak 
lesznek az egyesületi, ezen belül a szakosztályi munka közvet
lenül előttünk álló időszakában. 

Susánszky László 
főtitkár 
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